
Prehrambna podjetja
letos z manj prihodkov,
a z več dobička

DAMIJAN TOPLAK
Društvo malih delničarjev MDS (Mali
delničarji - Skupaj smo močnejši) je z
nasprotnimpredlogom glede višjih di-
vidend in s svojim kandidatom za nad-
zorni svet poskrbelo, da bo skupščina
delničarjev Žita 1. julija še bolj zanimi-
va, kot bi bila sicer. Od skoraj 25 mili-
jonov evrov bilančnega dobička ob
koncu lanskega leta bi vodstvo in nad-
zorni svet med delničarje Žita razdelila
1,08 milijona evrov ali 3,05 evra bruto
na delnico. MDS pa predlaga kar 12
evrov bruto dividende na delnico ali
skupaj 4,23 milijona evrov. Namesto
26. oktobra bi si v MDS želeli izplačilo
dividend do 1. avgusta. Rajko Stanko-
vič, predsednik MDS, ob tem izpostav-
lja, da bi bilo na ta način med delničarje
razdeljenihle blizu 17 odstotkov bilanč-
nega dobička ter da bi se na ta način
povečalo zanimanje za delnico, ki tre-
nutno kotira pri dobrih 85 evrih. Ob
morebitnemizplačilu 12 evrov na del-
nico bi to za delničarje pomenilo kar
14-odstotni dividendni donos, a inve-
stitorji na borzi očitno ocenjujejo, da
MDS s svojim predlogom ne bo uspelo
prepričati večine delničarjev.

V sklicu skupščine delničarjev Žita
je tudi predvideno,da bi dr. Marka No-

tarja, ki je 17. marca letos ob nestri-
njanju s postopkom imenovanja nove
uprave podal odstopno izjavo, kot nad-
zornik za naslednja štiri leta nasledil
Tomi Rumpf (direktor Kobilarne Li-
pica), medtem ko v MDS predlagajo
41-letnega Ljubišo Stanojeviča, ki je
po izobrazbiuniverzitetni diplomira-
ni inženir arhitekture. Delničarji se
bodo tudi seznanili, da bo v nadzor-
nem svetu Žita interese zaposlenih za-
stopala Suzana Šimenc. Sta pa državni
Kapitalskadružba in Slovenska odškod-
ninska družba, ki sta 27,23-odstotni
lastnici Žita, z nasprotnim predlogom
predlagalitudi sprejetje določenih sta-
tutarnih sprememb, na podlagi katerih
bi sejnine in morebitne druge prejem-
ke nadzornikom na skupščini določali
lastniki, torej delničarji.

Kot odgovor na krizo
pripravljajo novo strategijo
Od 17. maja je predsednik uprave Žita
Toni Balažič, ki je glede tekočega po-
slovanja družbe menil, da je gospo-
darska kriza vplivala predvsem na
spremembe v potrošnji, ki jih v skupi-
ni Žito najbolj izrazito občutijo v pekar-
ski dejavnosti.

"Padec količinske prodaje pekar-
skih izdelkov srednjega cenovnega ra-
zreda zaradi usmerjanja potrošnikov
k nižjecenovnimizdelkom uspešno
nadomeščamo s povečanjem prodaje
naših izdelkov z višjo dodano vred-
nostjo (top kruhov). V letošnjem letu
bomo, kot odgovor na krizo, še na-

prej gradili poslovanje tudi na novih
programih čajev, začimb in mlevskih
izdelkov, ki so bili Žitu pridruženi
lani. Vendar to ne bo dovolj. Spreme-
njene gospodarske razmere zahtevajo
nov način delovanja,zato se trenutno
ukvarjamo s pripravi nove strategije
skupine, ki bo temeljila predvsem na
boljši organiziranostiin večjem dose-
ganju notranjih sinergij, agresivnejšem
in inovativnejšemnastopu na trgu ter
jasni izdelčni in geografski osredotoče-
nosti," je pojasnil Balažič.

Okrog višine dividende pa se upra-
vi Žita zdi gospodarnejši in bolj uteme-
ljen prvotni predlog nižje dividende,
ki ga poleg uprave podpira tudi nad-
zorni svet. "Odločitev za izplačilo divi-
dend - glede na aktualne gospodarske
razmere, ko se podjetja redkeje odloča-
jo za njihovo izplačilo - je bila sprejeta
v dobrobit delničarjev. Vrednost divi-
dende ostaja na ravni tiste, ki je bila
delničarjem izplačana lani za poslov-
no leto 2008 in jim omogočaustrezen
donos, obenem pa zagotavlja dolgo-
ročno vrednost njihove investicije, saj
bomo s prenosom preostalega dobička
v naslednje poslovno leto lahko zago-
tavljali razvoj in uspešnost poslovanja
družbe in skupine na dolg rok," ugo-
tavlja Balažič, ki za nasprotni predlog
Kada in Soda glede statutarnih spre-
memb pri plačilu nadzornikov pravi,
da gre za legitimno pravico lastnikov
do takšnega nasprotnega predloga, o
njem pa se bodo 2. julija izrekali last-
niki, torej delničarji.
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Iz v tabeli objavljenih podatkov slovenskih prehrambnih podjetij, katerih
delnice kotirajo na Ljubljanski borzi, je razbrati, da sta najbolj pozitivno s po-
slovanjem v letošnjem prvem četrtletju presenetila ljubljansko Žito, v njem
sta tudi nekdaj mariborski podjetji Intes in Kruh - pecivo, ter ajdovski Mli-
notest. V Mlinotestu so na ravni skupine povečali čiste prodajne prihodke
glede na lansko prvo četrtletje za 13, dobiček iz poslovanja za 33 in čisti dobi-
ček za kar 102 odstotka. Žitu so prihodki na ravni skupine upadli za dobrih
5 odstotkov, a sta se tako dobiček iz poslovanja kakor čisti dobiček povečala
za več kot 100 odstotkov. Solidno je posloval tudi celjski Etol, ki pa ga močno
bremenijo finančni odhodki, tako da se je čisti dobiček glede na lansko prvo
četrtletje razpolovilin tako ni sledil rasti prihodkov in dobička iz poslova-
nja. S čistim dobičkom, poltretjim milijonom evrov, je letos poslovala tudi
Droga Kolinska, ki jo skoraj 89-odstotni lastnik (Istrabenz) ravnokar prodaja
potencialnim tujim investitorjem. V izgubi pa sta se znašla mesno podjetje
Košaki TMI in Pivovarna Laško, medtem ko je slovenskobistriška Gea poslo-
vala z minimalnim dobičkom. Laško pivovarno, ki je imela na ravni skupi-
ne v letošnjih prvih treh mesecih celo 3,4 milijona evrov izgube, so najbolj
prizadeli slabo (mrzlo) vreme in visoki stroški financiranja zaradi visoke za-
dolženosti, (dt)

Najboljše Mlinotest in Žito,
z izgubo Košaki in laški pivovarji

Poslovanje prehrambnih podjetij v
letošnjem prvem četrtletju, v milijonih evrov

Prihodki Dobiček iz poslovanja Čisti dobiček

Droga Kolinska 69,2 (-*9,0X)
' " s 7,01*677,0 *) 2,5 (lani 5,6 izgube)

Etol 9,8 (+8.8K) 1,0 (+12,2%) 0,4 (-51,3%)
Košaki TMI 5,5 (-2,253, - 0,3 (lani 0,005 dobička)

Mlinotest 14,8 (+ 13,0 %) 0,3 (+ 33,0 %) 0,13 (+ 102,0 %)
Pivovarna Laško 62,8 (-15,2» 1,6 (-56,2 S) - 3,4 (lani 0,9 izgube)
Tovarna olja Gea 5,3 (-8,0«) - 0,02 (lani 0,14 dobička) 0,11 (-31,0%)
Žito 26,7 (-5,1X) 1,0 (+118%) 0,22 (+ 254,0 %)

Podatki so v milijonih evrov; v oklepajih so odstotne spremembe glede na lansko prvo četrtletje

VEČER Vir: spletna stran Ljubljanske borze



Čeprav v pekarski dejavnosti zaznavajo pomembne spremembe v potrošnji, je ljubljansko Žito v prvem letošnjem četrtletju z
dobrim poslovanjem presenetilo. (Janko Rath)


